
DE 'OLIE-FAC UL TElT'

hetgeen zij ambtelijk verrichten. Een minderheid heeft wèl zulk besef, maar voelt
het allengs afslijten onder de druk van een verderfelijk stelsel dat dagelijks ten
hemel schreiend onrecht baart ... Zo werkt ... een bestuurssysteem dat op de
wegcijfering van de wil der bevolking, op de lang verjaarde inbeelding der
volstrekte superioriteit van het eigen ras berust ... De tijd is meer dan rijp voor
een krachtige hervorming der staatsinrichting van Nederlands-Indië, waarbij in
de kortst mogelijke tijd aan de inheemse bevolking de grootst mogelijke mate
van autonomie verleend wordt."

Uitlatingen als van van Vollenhoven en Snouck Hurgronj eversterkten
de in behoudende kringen al gegroeide overtuiging dat de opleiding die
de aanstaande BB-ambtenaren in Leiden kregen, veel te ethisch was; óók,
dat hun in Leiden in onvoldoende mate het besef werd bijgebracht dat
het Westers kapitaal Indië slechts tot zegen strekte. Er ontstond een
onverkwikkelijke polemiek waarin de hoogleraren van de Leidse oplei-
ding er o.m, van werden beticht dat zij bij examens, afgenomen aan uit
Indië afkomstige inheemse studenten, lagere maatstaven aanlegden dan
bij die welke zij aan Nederlandse studenten afnamen. De in '21 opge-
richte Ondernemersraad voor Nederlands-Indië ging steun verlenen aan
plannen om aan de Rijksuniversiteit te Utrecht een bijzondere faculteit
toe te voegen - grote ondernemingen, waaronder de Koninklijke/
Shell", brachten er de nodige gelden voor bijeen. De plannen leidden in
Indië tot verdeeldheid: diegenen die meenden dat de 'huilerige ethiek'
al veel te ver was gegaan, juichten ze toe - ze werden afgekeurd door
allen die van oordeel waren dat bestuursambtenaren, gevormd aan een
'olie-faculteit', door de inheemsen gezien zouden worden als voorvech-
ters van de belangen van het grote bedrijfsleven. De Vereniging van
BB-ambtenaren stelde zich op het standpunt dat nieuwe leerstoelen, zo
zij nodig werden geacht, aan de Leidse universiteit moesten worden
toegevoegd, de Volksraad, steun verlenend aan een door de BB-ambte-
naar J. W. Meyer Ranneft ingediende motie, sprak zich met 35 tegen 4
stemmen tegen de oprichting van de Utrechtse faculteit uit. Colijn, van
harte voorstander van het plan, minister van financiën sinds augustus '23,
bevorderde evenwel dat het tweede kabinet-Ruys de Beerenbrouck met
de. oprichting accoord ging en in de herfst van '25 werd de nieuwe
opleiding geopend.

De geest van het Utrechtse onderwijs, gegeven door niet minder dan

, A.v., p. 79-81. 2 T.w. de Bataafse Petroleum Maatschappij - de BPM deed dit
overigens niet zonder aarzeling; er was meer enthousiasme bij de grote suiker- en
handelsondernemingen.
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